
 

 

 

 

Authoritarianism, Militarization, Fascistization – Feminist Perspectives and Analyses 

Lecture Series WS 2025/26, organized by the DVPW-section “Politics and Gender” 

This lecture series explores feminist, queer, and critical perspectives on rising authoritarianism, right-

wing extremism, and fascism. The tendencies towards militarization and isolation are based on the 

concept of an independent and defensible body and subject: The vulnerable body must be protected 

and made as unassailable as possible. This is connected, on the one hand, to the idealization and 

reproduction of certain notions of masculinity. On the other hand, it is rooted in renewed separation 

from (traditionally) feminized dependence and vulnerability. 

In the context of contemporary social developments, we aim to bring together diverse feminist, queer, 

intersectional, and anti-authoritarian perspectives on the emerging developments of shielding and 

militarization. The perspectives range from sociological explanatory approaches and analyses of 

concrete phenomena and developments, to questions about strategies of resistance and alternative 

ways of life. 

The lecture series is organized by the speakers council of the “Politics and Gender” section within the 

DVPW (German Political Science Association, GPSA), in cooperation with the Center for Gender Studies 

and Feminist Futures at Marburg University. 

The lecture series will be an online event that takes place on Thursdays from 6 to 8 pm (c.t.). It is open 

to anyone interested. 

Please register via https://uni-giessen.zoom-x.de/meeting/register/6F2GzLYtTuCaYI7GBAJ8DQ 

 

November 13, 2025: Sofie Rose (University of Southern Denmark):  

 The Right Not to Fight: Exploring Experiences Among Ukrainian Men Who Flee the Full 

Scale War (in Cooperation with the Department of Political Science, University of 

Vienna) 

December 18, 2025: Funda Hülagü (Marburg University):  

Between Restorative Authoritarianism and Preventive Fascistization: Antifeminist 

Logics of Demographic Crisis Politics 

January 22, 2026: Leire Urricelqui (University of St. Gallen):  

The Antitype: How Dehumanization Functions as a Mechanism for Fascistization 

February 12, 2026: Gabriela Arguedas (University of Costa Rica):  

Misogyny, Microfascism and the /Reproductive/ Reconquista 

March 5: Henrike Kohpeiß (Leuphana University Lüneburg) 

Fascist Heat – Affective Dynamics of the Polycrisis 

Organization: Esther Franke, Katharina Hajek, Nicky Mühlhäußer, Marie Reusch, Tarek Shukrallah 

(Speakers‘ Council of the section „Politics and Gender“ within the German Political Science 

Association, https://www.dvpw.de/gliederung/sektionen/politik-und-geschlecht/aktuelles)  

https://www.dvpw.de/gliederung/sektionen/politik-und-geschlecht/aktuelles


 

 

 

Autoritarismus, Militarisierung, Faschisierung – feministische Perspektiven und Analysen 

 

In der Ringvorlesung fragen wir nach feministischen, queeren und herrschaftskritischen Perspektiven 

auf zunehmenden Autoritarismus, Rechtsextremismus und Faschisierung. Die damit verbundenen 

Tendenzen der Militarisierung und Abschottung basieren auf dem Ideal eines wehrhaften und 

unabhängigen Körpers und Subjekts: Der verletzbare Körper soll abgesichert und möglichst 

unangreifbar gemacht werden. Dies ist nicht nur mit einer Produktion, Reproduktion und Idealisierung 

spezifischer Männlichkeitsentwürfe verbunden, sondern auch mit der (erneuten) Abgrenzung von 

einer (traditionell) feminisierten Abhängigkeit und Verletzbarkeit.  

Vor dem Hintergrund der zeitgenössischen gesellschaftlichen Entwicklungen möchten wir 

verschiedene feministische, queere, intersektionale und herrschaftskritische Perspektiven auf die neu 

entstehenden Abschottungsbewegungen und Militarisierungen versammeln. Die Perspektiven reichen 

von gesellschaftstheoretischen Erklärungsansätzen über die Analyse konkreter Phänomene und 

Entwicklungen bis hin zu Fragen nach widerständigen Praktiken und alternativen Lebensformen.  

Organisiert wird die Ringvorlesung vom Sprecher*innenrat der Sektion „Politik und Geschlecht“ der 

DVPW (Deutsche Vereinigung für Politikwissenschaft) in Kooperation mit den Zentrum für Gender 

Studies und feministische Zukunftsforschung der Universität Marburg 

https://www.dvpw.de/gliederung/sektionen/politik-und-geschlecht/wir-ueber-uns/.  

 

Die Ringvorlesung wird online jeweils Donnerstag von 18-20 Uhr stattfinden und steht allen 

Interessierten offen. Wir bitten um Anmeldung über: 

https://uni-giessen.zoom-x.de/meeting/register/6F2GzLYtTuCaYI7GBAJ8DQ 


